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這是你的學生寫作文的狀態嗎？

害怕寫作

● 因為沒有東西可以寫

● 因為沒有寫作動力



這是你改作文的寫照嗎？

害怕改作文

● 因為大量的評語工作
● 因為學生重複犯錯
● 因為學生作品千篇一律
● ……





是的，我們現在有人工智能了。但是……

● 教師批改學生寫作是否有必要？

● 學習能否完全自動化？

● 如果不能，哪些可以自動化，哪些不能或不應該

自動化？

● 學習的目的是什麼？

● 教師的價值在哪裡？



分享重點

1.如何利用AI於議論文寫作教學中，以提升學生的寫作興

趣及能力；

2.如何設計不同的活動，例如：AI對話、小組辯論和同儕

互評，以改變學生的寫作態度及提升他們的寫作水平；

3.使用AI於議論文寫作教學中的挑戰與建議。



自主學習調節能力的四個向度(何世敏博士, 2014, 2023)



自主學習調節能力的四個向度(何世敏博士, 2014, 2023)

情意/動機:想學
Affection/Motivation: Want to Learn

1. 目標導向 Goal orientation

2. 任務價值 Task value

3. 自我效能 Self-efficacy

4. 學習情緒 Emotions

環境/行為:肯學
Environment/Behaviour: Willing to Learn

1. 專注學習 Attention

2. 尋求幫助 Help-seeking

3. 資源運用 Use of resources

4. 環境管理 Environment management

認知策略:會學
Cognition: Know how to Learn

1. 複誦 Rehearsal

2. 聯繫 Connection

3. 組織 Organization

4. 批判思維 Critical thinking

元認知策略:能學
Metacognition: Able to Learn

1. 計劃 Planning

2. 監察 Monitoring

3. 調整 Adjustment

4. 評估 Evaluation



教學設計



主要應用工具
https://poe.com/ChatGPT

https://poe.com/ChatGPT


AI與寫作思維訓練：AI對話
【角色】 + 【目標】 + 【產出】 = 有效的指令。

解題

舉例：你是一位就讀______年級的學生，你想寫一
篇題目為_____________的議論文。請解釋一下這
道題的意思。



AI 提問技巧：「CLEAR 框架」
Concise

簡潔清晰
提出清晰明確的問題，去除多餘或模糊的字詞，讓 AI 能產生更精準的回覆。
請問你可以給我提供一個關於.... 

請提供...

Logical

邏輯有序
分步驟提問，提供相關背景資訊，確保指令按邏輯順序排列。在追問和補充時，須與前文提問保持關聯，避免資
訊重複或混亂。
怎麼寫「業精於勤，荒於嬉」
我是一名中學生，現寫作《業精於勤，荒於嬉》議論文，試設計寫作大綱

Explicit

明確具體
提供精確具體的範圍和可量化的指令，以降低回覆出現錯誤或偏離主題的可能。
請提供三個古今中外與「業精於勤，荒於嬉」有關的例子

Adaptive

靈活調適
嘗試以不同方式提問，透過追問來調整答案，無需在第一次提問就期望得到最合適的答覆。
追問一：在現代社會中，「勤」和「嬉」應該如何取得平衡？這對學生的學習和成長有什麼影響？
追問二：有人說適度的休閒活動可以提高學習效率，你同意嗎？請結合實際例子說明。
追問三：如果一個學生過分追求「勤」而忽視其他方面的發展，可能會帶來什麼負面影響？這種現象在當今教育
環境中普遍嗎？

Reflective

持續反思
主動檢視AI輸出內容，提升辨別資訊的真偽
培養媒體和資訊素養



解題

AI與寫作思維訓練：AI對話



蒐集論據

AI與寫作思維訓練：AI對話



延伸探討
對話AI問題參考：

1. 什麼是……?

2. 請解釋……？

3. 你可以給我一些古今中外/生活

中的例子嗎？

4. 有什麽相關的名人名言？

5. ……是唯一的條件嗎？

6. 只有……是……的嗎？

7. 如果需要……，還需要什麼條件

？

8. 有哪些人是通過……實現自己目

標的？

9. 為什麼說……？

10. 請列舉……？

AI與寫作思維訓練：AI對話



AI與寫作思維訓練：AI對話

AI對話工作紙及小組辯論



AI與寫作思維訓練：AI評分及寫作建議



AI與寫作思維訓練



教學成效



教學成效：內容方面



教學成效：語言方面



教學成效：學生和教師訪談

"The hardest part of writing an argumentative essay is finding different arguments. Sometimes, using 

Google doesn't necessarily yield suitable results. But the examples provided by AI are both 

accurate and quick, making the content of the essay richer…" (Student one) 

“AI tools can help students enhance the content of their writing. Many of our students' experiences are 

limited to school or family life. With limited life experiences, they have fewer writing materials. 

However, after using AI tools, they can indirectly enrich their experiences, and AI provides the 

necessary writing materials.” (Teacher one)



教學成效：學生和教師訪談

“I always worry that the text output by AI will lead to plagiarism, and I'm also concerned that my input 

into AI for writing will allow AI to steal my 'creativity.' These worries make me more aware of the 

importance of academic integrity." （Student three）

"AI can make writing seem less difficult for students, greatly enhancing their writing confidence and 

reducing writing pressure." (Teacher one)

“With the help of AI, students may easily gather relevant information, simultaneously training them to 

search and discern the authenticity of data.” (Teacher two)



"AI can excellently help us deal with language errors, and even make our words become gorgeous and 

stylish, but such text is always the same, lacking personal style and characteristics."（Student four）

"If students think that since AI can help them write, why should them work so hard to learn to write, it is 

easy for students to lose interest in learning and lose their motivation to write. Therefore, teachers should 

clearly explain to students the IB school's attitude towards the use of AI." (Teacher 3)

教學成效：學生和教師訪談



Statement from the IB about ChatGPT and artificial 

intelligence in assessment and education

● The IB does not plan to ban AI tools 

but will guide schools on their ethical 

use.

● Any content generated by AI tools 

must be appropriately credited and 

referenced.

● Work predominantly composed of 

quotes, including AI-generated ones, 

will not be highly scored according to 

the IB mark scheme.

Note. Sourced from International Baccalaureate (2023, March 1)





Thank you!
Q&A
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